
Vážení přátelé! 
 

Ta letošní zima nás docela otravuje.  Začátek března už chvíli příjemně dýchal jarem a 

zval nás k prvým vycházkám do přírody a to mnohé z nás nedočkavých zahrádkářů dokonce 

do našich zasněžených osad, abychom zjistili, jestli nás po zimě na nich nečeká nějaké 

překvapení. Vzápětí nás ale svými mrazy vrátila do našich vyhřátých domovů a to je ta 

správná doba pro konání Konference naší Základní organizace, kde máme příležitost setkat se 

a pobesedovat s přáteli a sousedy a zároveň vyslechnout, jak hodnotíme uplynulý rok 2012, 

co se nám podařilo, ale také s čím nemůžeme být spokojeni. 

Nejdříve několik slov k naší členské základně. Naše Základní organizace Trutnov- 

Kryblice měla k začátku letošního roku 296 členů. Během minulého roku přenechalo 13 

dosavadních členů svoji zahrádku novým zájemcům. Na osadě A1 to jsou všechno nové 

členky a to přítelkyně Vlasta Hlaváčková, Jiřina Dombaiová, Nikola Kotyz-Rosová a 

Jaroslava Machová. Novou členkou je i přítelkyně Věra Mytisková, která ale převzala členství 

po svém zesnulém manželovi, se kterým na zahrádce hospodařila už od roku 1973. Na osadě 

A2 jsou to rovněž 4 ženy a to přítelkyně Lenka Vaurošová, Věra Pichová, Dita Vítová a 

Yveta Jančovičová. Na osadě B se k nám zařadily také 2 přítelkyně, Jana Grzesiková a Petra 

Ježová a konečně i na satelitním Céčku 2 noví, a to přítelkyně Monika Mrštná a konečně 

alespoň jeden chlap, přítel Jaroslav Sikora. Všechny nové členy vítáme mezi osadníky naší 

základní organizace i s jejich rodinami a přejeme jim, aby se jim v našem zahrádkářském 

kolektivu dařilo. 

K začátku roku byla nabízena 1 jediná neobsazená parcela, která čeká na nového 

zájemce. Jsme přesvědčeni, že takových nabídek je ještě několik dalších, o kterých ale 

nevíme, protože jsou nabízeny prostřednictvím realitních kanceláří. I o těch bychom rádi 

věděli a pomohli, protože se zájemci o zahrádkaření naopak často obracejí na náš výbor. 

Členské záležitosti, evidenci a obsazování uvolněných pozemků vyřizuje i nadále přítel Jan 

Mertin a i když není pravidelně k zastižení v naší zahrádkářské kolonii, mohou se zájemci 

obrátit na kohokoliv ze stávajících členů výboru a my vám kontakt zprostředkujeme. A to se 

netýká jen volných parcel, ale i povolení veškerých stavebních prací, parkovišť, zavedení 

elektřiny a samozřejmě i členských přihlášek nových členů, změny pronájmů pozemků i 

doplňování osobních údajů, jako změna bydliště, změna jména a tak podobně. Dostáváte 

pozvánky na naše členské schůze, které do vašich schránek roznáší sami členové výboru, a 

mohu potvrdit, že několik členů vůbec na uvedených adresách nebydlí. Pochopitelně, se tito 

nedozví o našich schůzích, kde mají příležitost zaplatit členské příspěvky a ani je nedosáhnou 

naše písemné urgence, protože na ně nemáme žádný kontakt. 

Po příteli Mertinovi zanechává ze závažných rodinných důvodů své aktivní zahrádkářské 

činnosti i předseda naší ZO přítel Václav Róza, který opouští svou parcelu na osadě A2. On 

sám chce dostát svému zvolení za předsedu a zůstane tedy ve své funkci do konce volebního 

období, to je do března příštího roku 2014. I když se naruší jejich kontakt se členy organizace, 

chtějí si oba stanovit něco jako pravidelné úřední hodiny, ve kterých budou k dostižení na 

hospodářské budově. Jsem přesvědčen, že je i nadále srdíčko přitáhne na procházku po naší 

kolonii, do míst, kde se svými manželkami, rodinou a přáteli zanechali kus svého života a kde 

si rádi vyslechnou i vaše připomínky. 

Samozřejmě chápeme a souhlasíme, že naše pronajaté pozemky, navíc seřazené vedle 

sebe jako škatulky, se mnohému z nás zdají velmi těsné, ale to nás neopravňuje, abychom se 

rozpínali k tolerantnějšímu sousedovi, rozšiřovali svá okrasná rabátka do cest, nebo nechávali 

přerůstat větve stromů a keřů nad komunikace nebo oplocení kolonie. Když někdo chce 

vybudovat na svém pozemku stání pro své auto, musí obětovat ze své skromné parcely takové 

místo, aby vozidlo při parkování nestálo na cestě a to zejména na cestách, kde jsou zahrady po 

jejich obou stranách. Dalším nešvarem je zakládání kompostů nebo skládek materiálů či 



odpadů mimo území kolonie. Vrcholem nemravnosti je napytlovat svůj zahradní odpad a 

vyvézt ho přímo před hlavní bránu, což se vloni skutečně stalo. Tomuto člověku musí být 

jasné, že to po něm někdo musí, a to velmi rychle uklidit, protože ze zkušenosti víme, že i 

sebemenší kupka odpadu na veřejném prostranství nastartuje těžko zvládnutelnou divokou 

skládku. Stejně nemravné je nosit igelitky s odpadem a při cestě domů je jakoby nenápadně 

ztrácet. Mějme na paměti, že stav okolí naší kolonie a úroveň přírody, která nás obklopuje, je 

zároveň naší společnou vizitkou. 

Nemenším problémem jsou dlouhodobě neudržované zahrádky, vedle kterých krutě a 

nezaslouženě trpí jejich sousedé. Je poněkud složité stanovit mez, po kterou lze posoudit stav 

jako dostačující a po kterou již nikoliv a to navíc v případech, kdy neznáme okolnosti, jako 

jsou zdravotní problémy nebo dočasné životní složitosti v práci či rodině uživatele a jistě i 

některé další důvody. Ovšem hraboši, slimáci a další škůdci, tak jako i přelétavá semena 

vzrostlých plevelů neberou žádný ohled, jestli je na svém pozemku živí a pěstuje netečný 

lajdák nebo zdravotně postižený či věkem unavený zahrádkář. Patří do koloběhu života, že 

dochází k výměně generací. Ti starší, nemocní a unavení odchází na odpočinek, někteří i na 

ten věčný, a místo nich lze s nadějí očekávat, že ti mladší, schopnější a pracovití opět 

pozdvihnou úroveň zanedbaného pozemku. Bohužel se tu a tam stává, že k zoufalství sousedů 

ti noví členové zanedbávají svoji pronajatou parcelu ještě hůře. 

Ruku v ruce s udržováním zahrad souvisí i udržování cest, plotů a hlavní brány i 

malých branek v naší osadě. Na cestách se při vydatnějších deštích vyjíždějí hlubší výmoly, 

ve kterých se udržuje voda a bláto. Tam nepomůže zavážení děr rostlinným odpadem nebo 

dokonce zeminou, která stav cest ještě zhorší. Pro takové účely sháníme pevnější nenasákavé 

materiály a snažíme se alespoň jednou ročně provést opravu těch nejhorších úseků. Jako 

nejvhodnější a cenově přece jen dostupnější se nám osvědčuje obalovaná drť z vybrušování 

silnic při jejich opravách. Tu je ovšem nejvhodnější zpracovávat při dlouhodobě teplém 

počasí a při pokládání okamžitě zaválcovat, ale to se nám v minulém roce poněkud vymklo z 

rukou. Drť jsme sehnali až v chladnějším podzimu a navíc mám dojem, že v ní je tentokrát i 

poněkud méně asfaltu. Mám obavy, že nám ji na svažité cestě na osadě AI vydatnější deště 

velmi brzo vyplaví. V každém případě musíme pravidelně čistit svodové stružky, které mohou 

značnou část vody odvést mimo cestu, kterou tak uchováme co nejdéle ve vyhovujícím stavu. 

Brána a malé branky, to je kapitola sama pro sebe. Do hlavní brány některý z 

šikovných řidičů najel a ta byla nějakou dobu otevřená mimo provoz a i branky zůstávají 

často přes noc odemčené a tak to těm zlodějíčkům opravdu velmi ulehčujeme. Rozhodně se 

nám nelíbí, že bránu využívají děti jako kolotočovou atrakci k povožení. Rodiče by asi měli 

vědět, co jejich ratolesti mimo jejich dohled podnikají. Konečně i ploty jsou důležitou 

součástí ochrany našeho majetku, a protože je dnes pletivo velmi drahé, je třeba chránit je 

nátěry a pod ním do šířky minimálně půl metru na obě strany odstraňovat plevel. Vrcholem 

neúcty k našemu společnému majetku je, když někdo využívá oplocení pro své popínavé 

rostliny, nechává jím prorůstat příliš blízko zasazeného keře a dokonce k němu přivazuje 

poléhavé rostliny, jako je maliník a podobně. Jeden zahrádkář si na plot zavěsil hustou 

okrasnou rohož, která mu cloní romantické sedací zákoutí. To všechno brání v deštivém 

počasí prosýchání pletiva a urychluje jeho korozi. Máme k dispozici nátěrové hmoty a v 

případě nutné výměny i náhradní pletivo, takže stačí se obrátit na mechanickou dílnu a 

dohodnout nápravu. 



Chtěl bych z tohoto místa ocenit úsilí našeho předsedy, přítele Václava Rózy, jehož 

intervence a žádost mířily až na nejvyšší instance našeho města a zasloužil se tím na opravě 

přístupové silnice z Kryblice k naší zahrádkářské kolonii. Zatím se nám ale nepodařilo na 

Městském úřadě prosadit požadavek na umístění značky „Zákaz stání“ na vozovce od 

křižovatky podél Úsvitu v pravotočivé zatáčce ve směru k našim zahrádkám, která je 

obzvláště podél zaparkovaných nákladních aut velmi nepřehledná. Druhá záležitost, která se 

nám nepodařila dořešit, je opětovné umístění naší informační skříňky na zeď nově 

rekonstruované prodejny potravin na Kryblici. Veškerá jednání s vedením Jednoty COPP 

zůstala zatím jen na slibech a tak bychom přivítali jakýkoliv dobrý nápad nebo pomoc na 

umístění skříňky třeba i na jiném objektu na hlavní ulici. 

Častým tématem našich jednání je jízda motorových vozidel a jejich parkování v naši 

kolonii. Víme, že počet projíždějících aut se neustále zvyšuje a jsou to často i cizí návštěvníci, 

kteří zvyšují nežádoucí frekvenci. Řešili jsme mnoho různých názorů a věřte, že na každý 

nápad lze nalézt protiargument a podle mého mínění není zde žádné dokonalé a spravedlivé 

řešení. Jedním z posledních takových nápadů jsou dálkové ovladače brány, ale mám obavy, že 

tento návrh najde mnoho kritiků a odpůrců. Ostatně očekávám, že vám přítel Vaněk 

podrobněji vysvětlí náklady a princip manipulace. 

Dalším problémem jsou žádosti některých zahrádkářů na povolení kácení nadměrně 

vzrostlých dřevin na jejich parcelách a to jak užitkových ovocných stromů, tak i okrasných. Je 

jasné, že stromy v mnoha případech nepříjemně stíní a jejich vyvrácení navíc ohrožuje okolí. 

Mnozí nájemníci zahrádek je tam často sami sázeli a nechali přerůst do nežádoucích rozměrů, 

když povolený vzrůst dle osadního řádu je 4 m anebo noví členové parcelu již s tímto 

břemenem přebírali a museli tak vědět, do čeho jdou. Takže napříště každý zájemce může 

podat žádost na výbor ZO, který posoudí, zda kácení vyžaduje souhlas Městského úřadu a 

toto povolení vám zařídí. Teprve potom, si žadatel za patřičných bezpečnostních podmínek 

provede kácení sám, anebo si je zajistí na vlastní náklady. Možná si někteří z vás všimli, že 

jeden takový oříšek, ovšem lépe řečeno vysoko vzrostlý ořech byl nad naší hospodářskou 

budovou a můžeme potvrdit, jak složité, pracné a nákladné bylo jeho odstranění. 

Obdobnou povinností, kterou si musí napříště zajistit každý sám, je revize komínů a 

spalinových cest. Všechny povolené stavby a tedy i komíny jsou vaším soukromým majetkem 

a jejich údržbu a tedy i revizi si každý zajistí a hradí sám. Jak dalece zde sahá povinnost, nebo 

dobrovolnost vlastníka nechávám na vaší úvaze, protože jsem se setkal s nejednotným 

výkladem vyhlášky a to i v odborných kruzích. Snad ale všichni byli zajedno, že zájem o 

předložení revizní zprávy budou mít patřičné orgány až v případě zásahu při požáru a od něho 

se bude odvíjet i případný postih finanční nebo snad i trestní? 

Nejsou to jen stromy a lidé, kteří na osadě stárnou, ale zvýšenou pozornost musíme 

věnovat i stárnoucímu vodovodnímu řádu, který tak hrozí častějšími poruchami. Připomeňme 

si, že je to osada AI, která je v naší kolonii nejstarší a má tedy i nejstarší soustavu potrubí. A 

zde byly zjištěny velmi závažné nedostatky hraničící s absolutní nekázní některých členů, 

kteří si na potrubí vodovodního řádu postavili některé své objekty a tím znemožňují provádění 

oprav a odstraňování závad na rozvodech potrubí. Výbor ZO upozorňuje, že v případě havárií 

s nutnou výměnou prasklých ventilů či potrubí, budou překážející objekty bez náhrady 

strženy. Takové stavby totiž porušují jak osadní řád, tak i stavební zákon, podle kterého 

stavba může stát nejméně 1 metr od hranice pozemku. To byla připomínka k tomu, co nám 

vadí a překáží, ale naopak se sluší zároveň také pochválit spolehlivý chod čerpací stanice, 

takže zásobení užitkovou vodou fungovalo v uplynulém roce dobře a to především díky 

staronovému správci vodního hospodářství příteli Láďovi Jarošovi s aktivní podporou dílny 

vedené přítelem Pepou Vaňkem. 



Stálým a donekonečna omílaným problémem je dodržování Osadního řádu. Každým 

rokem si ho připomínáme v usnesení konference a ono je každým rokem stále znovu aktuální. 

Chápeme, že při téměř 300 pronajatých parcelách na nich hospodaří i s dalšími rodinnými 

příslušníky docela velká skupina lidí nejrůznějších povah i momentálních nálad, ve které se tu 

a tam stane, že někdo občas trochu ujede, ale nám vadí, že se mezi námi vyskytují absolutně 

nepřizpůsobiví jednotlivci, kteří dokáží svým jednáním otrávit život širokému okolí 

pokojných sousedů. O některých problémech jsem se ve své předchozí řeči už zmínil, ale 

mohl bych rozvádět, že se stále objevuje hlasité provozování rozhlasu či magnetofonů, 

používání zastaralých a technicky nedokonalých a tím tedy extrémně hlučných zahradních 

strojů, pálení nedostatečně zaschlého rostlinného odpadu a nemohu ani opomenout občasné 

stížnosti na volné pobíhání psů a to především rasy vyššího vzrůstu a bojová plemena, 

vzbuzující dosti pochopitelné obavy. Asi bych měl připomenout i kočky, ale co kolem naší 

zahrádky občas proběhne kočka, máme na ní snad podstatně méně hrabošů. Ovšem nejčastější 

porušování Osadního řáduje, používám sekaček, brusek a pil a stejně tak i pálení zahradních 

odpadů o víkendech a svátcích. Snad až zbytečně dodávám, že nezodpovědné, ba dokonce 

nemravné pálení plastů, textilií, gumy, po dehtovaných papírech a dalších chemických 

produktů odporují nejen našemu Osadnímu řádu, ale i veškerým ekologickým normám. 

Znovu připomínáme zákaz jakékoliv manipulace a zasahování do sloupků rozvodů 

elektřiny. Smíte jedině vypnout a sepnout svůj jistič a všechno ostatní mohou pouze osoby s 

platným oprávněním, nebo pracovníci VČE. Právě zde nás poněkud trápí, že náš dosavadní 

expert přes elektriku přítel Fejkl s odchodem do důchodu už nevlastní oprávnění pro tuto 

činnost a tak sháníme především někoho z naší členské základny, kdo by měl doklad o 

platném povinném přezkoušení, jak praví vyhláška a byl ochoten, samozřejmě za dohodnutou 

odměnu, s námi spolupracovat.  

Jako v předchozích letech, tak i v minulém roce byl zájem zahrádkářů o lisování 

ovoce. Pochopitelně se tento zájem odvíjí podle sklizně jablek a tady mohu konstatovat, že už 

byly lepší, ale také mnohem horší roky. Snad bych tedy mohl hodnotit, že těch loňských 1376 

kilogramů jablek zpracovaných na mošt se jen skromně blíží solidnímu průměru. Ale i tak dík 

našim členům, kteří se opět o zdárný a bezporuchový provoz našeho lisu zasloužili. 

I když ekonomické potíže našeho státu se na mnoha místech začínají prolínat i do 

činnosti Českého zahrádkářského svazu, neovlivní ani současně zvýšená sazba DPH i s 

dalšími nepříjemnými důsledky výši nájemného ani sazbu za elektrickou energii, které 

sečteny dohromady tvoří aktuální účetní hodnotou za 1 metr čtverečný užívaného pozemku. 

Myslím, že můžeme vyjádřit maximální spokojenost, že naše příjmy v uplynulém roce značně 

převýšily vydání, i když především díky značné úspoře za elektrickou energii z předchozího 

roku, ale v svém důsledku můžeme pro další období nájemné zachovat, když i vlastník námi 

užívaného pozemku, kterým je Město Trutnov, pro letošek nezvýšil a tedy ponechal nájemné 

v dosavadní výši. 

Vím, že jsem snad nevyčerpal, nebo snad jen nastínil některé naše problémy, které 

většině slušných zahrádkářů znepříjemňují pobyt na našich osadách. Mnohé kritizuji každým 

rokem ve své zprávě, ale mám takový dojem, že těch, kterých se to týká, tu dnes mezi námi 

nesedí. Přesto se ale nevyhýbáme připomínkám na tato témata a ponecháváme je jako náměty 

a doplňky do následující diskuze. 

 



Nejožehavějším problémem současnosti naší Základní organizace je příprava 

schopného kádru funkcionářů pro následující období. Příští rok 2014 je rokem volebním, ve 

kterém končí mandát současného výboru. Koloběh života je neúprosný a tak nám všem 

spravedlivě přibývají roky. Tím se stalo, že přítel Mertin už letos dosáhl a já za rok také 

dosáhnu osmdesátky a ten třetí, o dva roky mladší "junior“ Václav Róza má navíc vážnější 

osobní potíže, takže z tohoto výboru vypadneme najednou tři členové a uvolníme funkce 

předsedy, místopředsedy a hospodáře a mějme na paměti, že zatím je stále neobsazena funkce 

důvěrníka osady A1. Rádi bychom v naší poměrně široké členské základně nalezli několik 

ochotných přátel, kteří by doplnili uvolněné funkce, a záměrně zdůrazňuji především ochotu, 

protože, jak už jsem dříve poznamenal, schopných bychom objevili určitě mnoho. Byl bych 

rád, kdybyste nám pomohli někoho vytipovat, a my se ho už pokusíme přesvědčit a získat. 

Je před námi další rok práce a života na našich zahrádkách a k tomu přeji vám i sobě 

dostatek sil, radosti a dobré vůle a zároveň i v osobním životě vám i vašim nejbližším mnoho 

úspěchů, spokojenosti a pevného zdraví.  

 

Děkuji vám za pozornost! 


